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Měsíčník Obecního ú řadu Chbany 
    

Do nového roku přejem hodně radosti, 
budete ji potřebovat na ty všední starosti. 
Jak to všechno poplatit,  
rovnováhu neztratit. 
Tak Vám přejem hodně síly, taky pevný krok,  
ať je dobrý a úspěšný ten nový rok. 
 
Rok od roku je to horší, co se na nás chystá,  
propouštění, zdražování, krize už je jistá. 
Tak držíme Vám všem palce,  
ať to všechno zvládnete 
a ten rok 2010 ve zdraví užijete. 

 

VVÝÝTT AAHH  ZZ   3311..  ZZAASSEEDDÁÁNNÍÍ   ZZAA SSTT UUPPII TT EELL SSTT VV AA  OOBBCCEE  
Jednání proběhlo 14. prosince a zúčast-

nilo se jej 7 členů zastupitelstva a 1 host. 
Hlavním bodem byl rozpočet obce na 

rok 2010. Návrh rozpočtu byl vyvěšen a neby-
ly k němu žádné připomínky. Původní návrh 
počítal s vlastním financováním 558 500 Kč. 
Obec ale obdržela peníze z daňových výnosů, 
tudíž mohla posílit příjmové položky a vlastní 
financování bude jen 58 500 Kč. Zastupitelé 
odsouhlasili nevyrovnaný rozpočet, kdy pří-
jmy činí 9 436 500 Kč a výdaje 9 495 000 Kč.  

Starosta upozornil na skutečnost, že do-
posud nebyla uzavřena žádná dohoda 
s investory, kterým se jejich požadavky zanes-
ly do územního plánu.  

Byly odsouhlaseny některé záměry pro-
dejů a prodeje samotné. Jedná se o pozemky 
v k. ú. Přeskaky, Soběsuky a Chbany. 

Obec poskytne příspěvek na zajištění lé-
kařské služby první pomoci Nemocnici Ka-
daň ve výši 11 762 Kč.  

Bylo rozhodnuto o vyřazení opotřebo-
vaného dlouhodobého hmotného majetku.  

Český výbor pro UNICEF předložil 
obci žádost ve věci pomoci dětem trpící 
podvýživou. Zastupitelé se shodli na částce 
500 Kč. 

Byla schválena Obecně závazná vy-
hláška č. 3/2009 o místních poplatcích. Byly 
zde vypuštěny pasáže, které jsou již obsaže-
ny v zákoně. Místní poplatky se nemění. 

Severočeské pískovny a štěrkovny při-
spějí částkou 10 000 Kč na oslavu Silvestra 
ve Chbanech s tím, že by tuto částku pře-
vzala obec a zaplatila  hudbu.  

Místostarosta seznámil zastupitele 
s dokončením oprav sálu v Polákách. 
Všechny práce, včetně opravy sociálního za-
řízení, výměny plastových oken, rozvodů 
vody a nové podlahy vyšly obec v letošním 
roce na 800 000 Kč.  
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ZZMMĚĚNNAA  JJÍÍ ZZDDNNÍÍ HHOO  ŘŘÁÁ DDUU  
Od 13. prosince došlo k úpravám jízdní-

ho řádu na lince Chomutov – Chbany – Maš-
ťov. Byly vypuštěny spoje v 10.15 a 18.30 
z Chomutova, a v 11.00  hod. ze Chban do 

Chomutova. Jako důvod je uváděn nízký po-
čet cestujících. Navíc pojede autobus ve 14.00 
hod. a 17.00 ze Chban do Chomutova. Ostat-
ní spoje byly upraveny o několik minut. 

FFOOTT OOGGRRAAFFII EE  
Vánoční besídka 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Mikulášská nadílka ve škole 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Vánoční koncert ve Vikleticích  
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PPŘŘÍÍ SSPPĚĚVVEEKK   PPOOLL II CCII EE  RRAADDOONNII CCEE  
První příspěvek se týká výměny řidičských průkazů, v současné době zbývá občanům vyměnit 

cca 1 000 000 řidičských průkazů. Na základě ustanovení § 134 odst. 2 písm. b) zákona č. 361/2000 
Sb. o provozu na pozemních komunikacích a o změnách některých zákonů (zákon o silničním 
provozu), ve znění pozdějších předpisů, jsou řidičské průkazy vydané od 1. 1. 1994 do 31. 12. 2000 
jejich držitelé povinni vyměnit do 31. 12. 2010, řidičské průkazy pozbývají platnosti 1. 1. 2011. 

Dále bychom chtěli apelovat zejména na mladší generaci. Při námi prováděných kontrolách 
bylo zjištěno, že se mládež schází např. ve veřejných prostorách autobusové čekárny a zde kouří. 
Tyto prostory slouží občanům pouze při čekání na autobusový spoj. Chceme upozornit, že 
v těchto případech se jedná o přestupek a budeme provinilce  postihovat. 

Policie Radonice prováděla v období od 1.11.2009 do 30.11.2009 šetření ke 14 tr. činům, 
z toho došlo ke spáchání 4 tr. činů na Chbansku. Dále bylo oznámeno spáchání 7 přestupků, 
z toho 2 na Chbansku. 

A opět několik případů: 
1) Pachatel se po rozlomení bezpečnostního zámku  vloupal ve Chbanech do prodejny smíše-

ného zboží. Zde odcizil alkoholické nápoje a cigarety různých značek, pánskou drogerii, prací práš-
ky, elektronické pokladny s částkou v drobných mincích, čímž majiteli způsobil škodu za více jak 
89 000,- Kč. 

2) Pachatel v neobydleném rekonstruovaném domu v Soběsukách vydlabal montážní pěnu 
pod oknem, které otevřel a odcizil vanu, bojler, akuvrtačku, úhlovou brusku, vypínače a zásuvky, 
čímž způsobil majiteli na odcizených věcech škodu  za více jak 9 000,-  Kč. 

       

Celkový pohled na rekonstruovaný dům              Pohled na okno -  vniknutí pachatele  
 
3) Pachatel se vloupal poblíž Nechranické přehrady u obce Soběsuky do dílny u chaty. Po od-

stranění visacího zámku odcizil různé nářadí, čímž majiteli způsobil škodu za více jak 16.000,- Kč. 
4) Podezřelí P. M. a Č. O. po probourání stropu WC vnikli do domu v obci Mašťov, který 

prohledali. Odcizili zde šperky ze žlutého a bílého kovu, hodinky, peníze, platební karty Maestro a 
T-Mobile bonus, opakovací malorážku zn. ZKM 451, ráže 22, bez závěru, zásobníku a nábojů, 
průkaz zbraně od malorážky a průkaz zbraně od samonabíjecí pistole vzor ČZ 50, zbrojní průkaz, 
cestovní pasy poškozených (trestný čin). Na tomto případu je smutné, že nejmenovaný spoluobčan 
si všiml pachatelů, jak přeskakují plot od domu s batohem na zádech. Dále si všiml jejich zaparko-
vaného vozidla, ale Policii ČR to sdělil na místě činu až druhý den.  

Ke zjištění pachatelů je nezbytná spolupráce občanů. V případě, že jste svědky podezřelých 
skutečností, volejte Policii ČR v Radnicích, tel. číslo 721637874. 

                                                                                              Pavel Budák, OO PČR Radonice 
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ZZ   ČČII NNNNOOSSTT II   NNAAŠŠÍÍ   ŠŠKK OOLL YY   
4.12.2009 přišel do školy Mikuláš, čerti a 

anděl. Všechny děti ze základní i mateřské 
školy byly od rána netrpělivé a připravovaly si 
básničky a písničky pro Mikuláše.  

Nadílka je čekala hned dvakrát. Ve tří-
dách dostaly kolekce a ve školní jídelně balí-
ček s ovocem a sladkostmi.  

Ve středu 16.12.2009 vystoupily děti 
v kulturním domě ve Chbanech na tradičním 
předvánočním setkání důchodců. Zazpívaly 
koledy a zatančily tanečky.  

Poslední den letošního školního kalen-
dářního roku si děti společně se svými učitel-
kami v tělocvičně u ozdobeného stromečku 
připomněly vánoční obyčeje a zvyky.  

Pod stromečkem našli žáci pomůcky na 
tělesnou výchovu. (kriketové míčky, míče na 
kopanou a volejbal). Děti z prvního a druhého 
ročníku dostaly tabulky se smývatelnými fixy 
na matematiku a psaní. Dále velkou tašku 
s textilními písmeny a obrázky na výuku čtení. 
Starší žáci měli radost ze svítícího globusu.   

PPAAMMĚĚTT NNÍÍ   KK NNII HHAA  ČČEESSKK ÉÉ  ŠŠKK OOLL YY  OOBBEECCNNÉÉ  VVEE  VV II KK LL EETT II CCÍÍ CCHH    
V listopadu 1925 založena česká veřejná knihovna z darů z českého vnitrozemí. Obec 

Soběsuky byla po několikeré urgenci konečně donucena vyplatiti zákonnou kvotu na českou 
knihovnu, což za všechna léta činilo 200 Kč, jichž bylo použito k vazbě darovaných knih. Rov-
něž obec Přeskaky byly upomenuty o zaplacení dlužného obnosu 177 Kč za dobu 1921-26 – 
rovněž však bezvýsledně. Správa školy zažádala o státní subvenci na knihovnu, subvence byla 
povolena v knihách v celkové ceně 200 Kč, které však dosud zaslány nebyly. Knihovna čítá nyní 
58 svazků z větší části vázaných a zábavného obsahu. V zimních měsících čtlo se velice pilně, 
užíváno však knih z knihovny Nár. Jed. Severočeské. 

Jinak nebylo pozorovati žádného zájmu zdejší menšiny, ani při volbách, ani při změně vlá-
dy, rovněž boje za cla a kongresu sledovány s nepatrným anebo vůbec žádným zájmem. Neteč-
nost v otázkách národnostních i kulturních zaviněna bídnými existenčními poměry zdejšího 
českého lidu, který pro starosti a chléb nemá času zabývati se otázkami, které dovedly rozeštvati 
všechen politický život v republice. Těžké hospodářské poměry jsou také příčinou neustálého 
stěhování a měnění se českých dělnických rodin na zdejším velkostatku, během škol. roku vymě-
nily se téměř všechny děti ve třídě, což ku prospěchu školy neposloužilo. Jinak celkový prospěch 
děti byl dobrý, chování až na nepatrné výjimky chvalitebné. Stížnosti od obecenstva nebylo.  

Inspekce školy vykonána byla dne 29. května 1926 p. inspektorem menš. škol, o čemž svěd-
čí inspekční protokol (čj. 195/26). 

Školní rok ukončen dne 26. června vzpomínkou na M. J. Husa. 
Poněvadž správce školy A. Rudolf byl definit. ustanoven správcem školy v Deštici, byla 

správa školy předána dne 1. září p. Ladislavu Strychovi, nast. správci školy. 
 

Školní rok 1926/27 

Školní rok započal dnem 1. září. Zápis se konal dne 28., 29., 30. a 31. srpna. Zapsáno bylo 
celkem 12 dětí. Jak z výsledku zápisu jest viděti, počet dětí rok od roku klesá. Příčinou tohoto 
poklesu jest opětné odčešťování kraje za nynější vlády česko-německé a hlavně špatné provádění 
pozemkové reformy, rovněž i přejítí českých usedlostí prodejem do rukou německých. 
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Škola jest umístěna jako roku minulého, avšak hrozí jí výpověď nájmu, hlavně bytu správ-
ce školy, kterého však jest při škole nutně potřeba, neboť nikde jinde není možno bytu nalézt. I 
zde jeví se neblaze zásah německého majitele velkostatku p. K. Stiebera a liknavost nájemce dvo-
ra. 

Správcem školy po A. Rudolfovi stal se Lad. Strych, naroz. r. 1903 v Soběslavi, působící ve 
službě školské od r. 1921, posledně v Krásné Hoře u Sedlčan, celkem již na 7 místech. Správcem 
školy jest již po druhé. 

Na menšinových školách dosud nepůsobil, z toho důvodu poměry menšinové školy nebyly 
mu známy, tudíž bylo mu velmi vítáno, když odcházející správce školy a členové N.J.S. jej do 
nich částečně zasvětili. 

Poměry české menšiny zdejší jsou velmi neutěšené z toho důvodu, že Čechů jest zde málo a 
mnozí z nich se ani, majíce zaměstnavatele Němce, k české národnosti nehlásí. 

Předsedou N.J.S. zvolen byl při „Valné hromadě“, konané v místnosti školní p. Fr. Kade-
řávek, nájemce dvora a p. Lad. Strych, jednatelem, sl. A. Vlachová, pošt. asis., pokladnicí. 

Činnost N. J. S. jeví se v podpoře chudých škol. i mimoškol. dětí. Letos při vánoční nadílce 
bylo ošaceno a obuto 21 českých dětí, které obdržely úplný oblek, prádlo a obuv v ceně 3 000 Kč. 

Byt správce školy jak dříve řečeno nachází se dosud ve škole, ale jelikož prý p. Kadeřávek 
tento byt potřebuje pro účely hospodářské, žádá by byl mu dán zpět. V důsledku toho byla zde 
11. května 1927 komise složená ze členů „Okres. spr. politické“, „Staveb. odd.“ a p. šk 
.inspektora K. Polánka, aby vyřešili tuto velmi obtížnou otázku. Po vyšetření sepsán byl proto-
kol a odeslán, ale dosud, ač se blíží počátek nového školního roku 1927/28 není nic určitého 
známo. Co se týče správce školy podotýká, že tento nátlak na zabrání bytu směřuje proti české 
škole a menšině, proti které bojuje p. K. Stieber (býv. něm. baron)  který, ač zrozen z české mat-
ky jest největším germanisátorem kraje.Tento poněvadž p. Kadeřávek jest jeho nájemcem, činí 
na tohoto nátlak, takže jest nucen, třeba, že jest Čechem z důvodů těchto postaviti se na stano-
visko majitele velkostatku p. K. Stiebera.  

28. října min. roku oslaven byl přednáškou žactvu i dospělým, kteří však jevili jako vždy 
malou účast. Místních produkcí nebylo z důvodů technických. Žactvo jest z poloviny nár. něm. 
a mnozí z nich neovládají jazyk český, což jest hlavní vadou při pořádání českých divadelních 
představení aj. produkcí se žactvem. 

Všechno žactvo bylo členy Čes. Č. Kříže, s tím si také navzájem dopisovalo. Zájezdy do 
Žatce byly konány příležitostně. Dne 5. 2. byla konána „Dětská besídka“. V lednu navštívilo 
všechno žactvo kinematografické představení „Petr Pan“. V březnu navštívilo „Zvěřinec a zoo-
logickou zahradu Kludského“. V dubnu konán byl zájezd na „Letecký den v Žatci“.  

12. června navštíven byl žactvem a dospělými „Dětský den“ v Žatci. 
Dary: Škola obdržela od fy Sckickt v Ústí nad L. „Výrobky mýdel a olejů“. Od podpůrného 

spolku „Melantrich“ v Praze 1 několik knih pro českou veřejnou knihovnu, do níž byly zařaze-
ny. 
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RROOZZHHOOVVOORR  SS  LL EENNKK OOUU  II LLČČÍÍ KK OOVVOOUU
V dnešní době, kdy není problém cestovat, už asi mnozí z Vás vi-

děli spoustu zajímavých zemí, ale málokdo má asi zkušenosti z tak exo-
tické země jako je Saudská Arábie.  

Proto jsme se rozhodli přinést Vám rozhovor s Lenkou Ilčíkovou 
(32), která v této zemi už léta žije a pracuje. Třebaže je to země, kde se 
Vánoce neslaví, myslím, že to bude pro Vás i v tento čas zajímavý roz-
hovor. 

Lenka Ilčíková pochází z Roztyl, kam se stále ráda vrací. Vystu-
dovala Gymnázium v Chomutově, poté dělala au-pair v Anglii a v Ně-
mecku a ošetřovatelku ve Švýcarsku a ve Wallesu. Vrátila se a vystudo-
vala vyšší zdravotnickou školu, pracovala jako zdravotní setra ve Fa-
kultní nemocnici Motol v Praze. Poté se rozhodla vycestovat za prací 
do Saudské Arábie, kde už čtyři roky pracuje jako zdravotní sestra  
v královské nemocnici v hlavním městě Rijádu. 

Jak ses k této práci dostala? 
Chtěla jsem do Anglie, ale nevyšlo to. Pak jsem v časopise pro zdravotní sestry našla nabídku práce v Saudské 

Arábii. Mělo to být vyřízené během tří měsíců, mezitím jsme dala výpověď a byla dva měsíce nezaměstnaná, protože 
se to protáhlo na pět měsíců. Nejhorší na tom bylo to papírování, to bych nikomu nepřála.  

 
Splnilo to tvoje očekávání? 

Co se týče peněz, tak je to slušný, ale záleží na tom, jak člověk umí hospodařit s penězi, jestli cestuje. Říkala, 
jsem si, že si našetřím na byt, ale člověk zjistí, že je to stejně jinak, než agentury slibují. To co slibují, je čistý zisk, 
když člověk neutratí vůbec nic. Sice neplatím za ubytování a něco si člověk samozřejmě našetří, protože jinak bych 
tam ty čtyři roky nevydržela, ale musí člověk opravdu šetřit. Já nejsem moc spořič a raději si života užívám, než 
abych si šetřila. Myslela jsem si, že jedu někam, kde jsou jen samí beduíni na velbloudech, ale tam jezdí 
v hummrech. Je to bohatá země, lidé si tam špatně nežijí, ale přeskočili takový ten vývojový přirozený krůček, co se 
týče mentality. My jsme se k tomu dopracovali přes komunismus, člověk si cení určitých věcí, kdežto u nich před tři-
ceti lety našli ropu a během té doby udělali strašný pokrok. V Rijádu bylo dříve pár domů a poušť, teď tam jsou 
mrakodrapy. Kdyby člověk nevěděl, že je to muslimská země, tak by si myslel, že je někde v Americe, hodně tam 
Ameriku kopírují a vůbec se v Američanech shlížejí.  

 
Jaké byly začátky? 

První rok to bylo nejhorší. Přijela jsem tam, neuměla arabsky, v angličtině neuměla odborné výrazy. Byla jsem 
v Anglii jako au-pairka a myslela si, že umím anglicky, ale stejně ty odborné výrazy člověk nezná. Na oddělení 
jsem byla jediná Češka. Začátky byly těžké, já jsem vždycky chtěla být sestra, pro mě to bylo poslání a docela dlou-
ho jsem si k tomu hledala cestu. Ale tam jsem přemýšlela, jestli vůbec chci být sestra, protože praxe jsem ještě moc 
neměla a už jsem se cítila vyhořelá. Je to psychický nápor, hodně pacientů, kteří nejsou příliš vzdělaní, jednání s nimi 
je těžké, člověk jim něco vysvětluje pořád dokola a stejně to nepochopí. 

 
Kde jsi ubytovaná? 

V Saudské arábii žijí cizinci - westerni nám říkají, v compandech. Je to taková malá vesnička, kde nemusím být 
zahalená, je tam brána, nikdo se tam nedostane, kolem je ostnatý drát. Teď už mi to ani nepřijde, ale ten první 
moment, když jsem tam přijížděla a viděla jsem tam vojáky se samopaly stát u brány a ten ostnatý drát kolem, tak 
to bylo docela nepříjemné. Vypadá to luxusně a je to luxus, je tam posilovna, bazén, člověk tam má svoji vilku, kde 
bydlí se třemi holkami, má svůj pokoj, jsou tam dvě koupelny, obývák. Ale pak člověk zjistí, že je to jen zlatá klec, 
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nemá tu svobodu, nemůže volně chodit. V prvním compandu, kde jsem byla, byli muži i ženy, ale teď jsem v jiném, 
kde jsou jen ženy, tam nemá přístup nikdo jiný, nemůžu si tam nikoho pozvat.  

 
Jak se pohybuješ po městě? 

Do nemocnice jsme dojížděli autobusem. Člověk nemůže sám pěšky. Ve městě nejsou chodníky, ani cyklostezky. 
Je to kvůli podnebí, protože většinu roku je tam hic, v létě je tam přes 40 stupňů, takže se člověku ani nechce chodit 
venku. Ale taky je to dané kulturou, protože si myslí, že žena nemá chodit venku, nesmí řídit auto, takže bez ta-
xíku se nikam nedostane. Hodně utratím právě za taxíky.  

 
Ženy musí být zahalené?  

Ženy nosí abáju, takový černý hábit - nesmí být vidět ani kotníky, ale je to pohodlné, samozřejmě je v tom vedro, 
protože je černá. Muži to mají lepší, protože mají bílé oblečení a na hlavě červenobílý kostičkovaný hadr. Já musím 
také nosit abáju. Měly bychom si halit i vlasy, ale ty si nikdo nehalí, pokud na to neupozorní náboženská policie – 
mutawa. Mladší generace mají abáju třeba vypasovanou, se vzory, je to už uvolněnější, ale starší ženy to stále dodr-
žují. Je to problém hlavně v nemocnici, když je potřebujeme vyšetřit a ony si odmítají abáju sundat, musíme je vyšet-
řit přes ni, spí i v šátku. Mají málo vitaminu D, protože nejsou vystaveny slunečnímu záření. Móda je tam hlavně 
o doplňcích, o kabelkách a botách, nosí všechno, co je blýskavé. Mají silný make-up, hodně namalované oči. Hrozně 
rády nakupují, je to vyloženě jejich národní sport. 

 
Jsou tam domluvené sňatky, nebo si může žena sama vybrat? 

Ženicha vybírá většinou rodina, ale žena může odmítnout, pokud ho nechce. Ale nemá většinou možnost přiroze-
ně se seznámit, nejsou tam kina, nemohou samy chodit ven, restaurace jsou také oddělené.  

 
Jak se tam liší zdravotnictví od našeho? 

Chybí tam primární péče, když se dostanou do nemocnice, tak jsou už v hrozném stavu. Mnohem častější tam 
jsou různé genetické, metabolické poruchy, to byl pro mě šok. Je to tím, že se hodně berou mezi sebou, v rámci rodi-
ny, zvláště beduíni, kteří žijí v klanech. Mají i svůj syndrom - Sakati syndrom, to jsem předtím v životě neslyšela. 
Vypadají jako malí dospělí, bohužel se moc nedožívají, protože to ovlivňuje i jiné orgány. Hodně trpí cukrovkou a 
obezitou, nemají přirozenou chůzi a ani jinou možnost přirozeného pohybu. Jsou tam posilovny, ale ty jsou většinou 
jen pro muže. Absolutně tam chybí prevence, nemají preventivní prohlídky. U nás lidé z televize vědí, čemu se mají 
vyhýbat a co mají jíst, aby nebyli obézní, ale tam to ani netuší. Člověk je za to ani nemůže vinit, protože je to chyba 
systému. Přitom je to bohatá země, mohli by udělat spoustu věcí, ale špatně začali, bude to ještě chvíli trvat, než se to 
srovná. 

 
Mluvíš arabsky? 

S pacienty se už domluvím, ale na žádný kurz jsem nechodila, musela jsem se naučit sama. Ale mám k dispozici 
překladatele. Nerozumím všemu, ale vím, o čem si povídají, kolikrát bych byla radši, kdybych nevěděla, protože čas-
to i sprostě nadávají, nejsou většinou moc slušní. 

 
Jací jsou lidé?  

Jejich mentalita je úplně jiná, nemají slušné chování, je tam pár lidí, kteří cestovali a jednají s tebou, podobně ja-
ko u nás. U nás se občas setkáš s nepříjemnými pacienty, ale tam je to na denním pořádku. U nás je člověk zvyklý, 
že když přijde do nemocnice, musí se přizpůsobit režimu, který tam je. Já jsem tu jako sestra měla pocit, že to vedu, 
měla jsem tu respekt. Tam ten respekt jako sestra nemám, obzvláště jako žena ne. Je tam hodně zdravotních bratrů 
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a těm věří i jako mužům víc. Navíc když se pacient modlí a modlí se pětkrát denně, nemůžu ho přerušit. Jsou to vě-
ci, na které si člověk musí zvyknout, a já jsem si ještě nezvykla. Ale naučila jsem se tam toleranci. 

 
V jaké nemocnici pracuješ? 

Je to královská nemocnice, nemůže tam úplně každý, takže když přijdou noví pacienti a není to vyloženě akutní 
stav, pošleme je bohužel pryč do veřejné nemocnice. Je spíš pro VIP, to znamená pro bohaté lidi, kteří nějakým způ-
sobem patří do královské rodiny, často i velmi vzdáleně, jsou jich tisíce a jen proto, že mají peníze a dostávají třeba 
rentu od krále, tak se považují za VIP a dávají to i hodně najevo. Nemám je ráda, protože neuznávám to, že ně-
kdo má mít jinou péči jen kvůli tomu, že má peníze. Je tam zvykem, že se rodina stará o příbuzného i v nemocnici, 
není to jako u nás, že necháme někoho z rodiny v nemocnici a jedeme pryč. Nebo si tam najímají tzv. sittery, kteří 
se o příbuzné starají za minimální plat a ještě mají pocit, že jim patří. Mezi VIP je hodně závislých na lécích a na 
alkoholu, musíme jim třeba dávat léky, na kterých jsou závislí, i když vidíme, že je to ničí, protože by nás jinak 
mohli vyhodit. To mi vadí.  

 
Jaká je tam kriminalita? 

Stále tam platí, že za krádež se mohou useknout ruce, když rozhodne král, proto se tam skoro nekrade. Vůbec 
je tam kriminalita nízká, nikdy jsem neměla pocit ohrožení. Ale zase je tam spousta věcí pod povrchem, o kterých se 
neví. Měli jsme tam jednu VIP paní. Její dcera sitterce neplatila, přitom to byla milá holka z Indonésie, která se 
pořád smála a o starou paní se pěkně starala. Když jí onemocněl manžel, chtěla peníze, aby mohla jet domů, ale dce-
ra té paní ji přede všemi v nemocnici začala mlátit. Sestra, co tam byla, chtěla, aby staniční zavolala ochranku, ale 
ta ji jen řekla, ať se nestará, že je jejím majetkem a že si s ní může dělat, co chce. A do teď nevíme, co se s tou hol-
kou stalo, ona má její pas, a kdyby ji zabili a zakopali, tak o tom nikdo ani neví. Spousta služek a uklízečů je 
tam týráno, ale nikde se nedovolají, protože soudy tam nefungují. Uvědomuju si, jak můžeme být rádi za to, co tu 
máme. Třeba lidé z Indonésie, co tam pracují za minimální plat, jedou domů třeba jednou za dva roky, mají doma 
rodinu, malé děti, manžela.  

 
Jaké máš spolupracovníky? 

Je tam spousta národností, pracuji s Finkou, Kanaďankou, Jordánci, Libanonci, Syřany, Malajsany, nejvíc je 
tam Filipínců. Je tam hrozná diskriminace, plat člověk dostává podle národnosti. Lékaři jsou většinou arabští, kteří 
často studují v zahraničí a stát jim to celé zaplatí. Poslední dobou se do pracovního procesu zapojují i saudské ženy, 
což je pro ně těžké, protože pro ženu je pořád hlavní úkol se vdát a starat se o děti. I když se ženy často vzdělávají, 
mají univerzitu, tak je manžel pak do práce nepustí. Takže oni vždycky budou potřebovat zahraniční sestry.  

 
Jaká další pravidla musíš dodržovat?  

Během ramadánu, což je měsíc půstu, nemůžu pít ani jíst na veřejnosti. Je to těžké, hlavně ve vedrech. Platí to i 
pro cizince, absolutně neakceptují jiné náboženství. Muslimové pracují o ramadánu šest hodin a zbytek se jim pro-
plácí, ale stejně jsou v práci vyřízení a člověk po nich nemůže nic chtít. Přitom význam ramadánu mi přijde docela 
vznosný. Mají se během měsíce vcítit do chudých, ale oni spí celý den, pak se probudí večer, kdy mohou už jíst, tudíž 
vlastně ani netrpí hlady, takže původní myšlenka z toho stejně vymizela. 

 
Co ti na této kultuře vadí? 

Saudská Arábie je jedinou zemí na Blízkém východě, která od cizinců vyžaduje, aby všechno následovali, sice se 
nemusím modlit, protože já se s jejich vírou nikdy neztotožním, už proto, že vidím, že je to povrchní. Vidím, že se 
modlí pětkrát denně a stejně se pak podle toho nechovají. Pro mě je věřící člověk ten, který, aniž by se modlil, vyzná-
vá určité hodnoty, ale oni žádné hodnoty nemají. Pro ně jsem bílá, tak mám privilegium, ale třeba na Filipínky oni 
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koukají úplně jinak. Takový rasismus, jako jsem zažila tam, jsem nikde jinde neviděla. Dělají strašně velké rozdí-
ly, co se týče národnosti, barvy pleti, přitom oni sami jsou tmaví. Proto si říkám, že bych tam nemohla žít. To není  
o tom, že musím nosit abáju, to mi vůbec nevadí, na to si člověk zvykne, naopak si pod ni vezmu pyžamo a nikdo 
to neví. A člověk si tam najde svoje aktivity, můžu chodit na koně, nebo na procházku do pouště daleko za městem, 
kde si můžu odhalit abáju. Jsou tam party, lidé si najdou cestu, jak pít alkohol, i když je tam prohibice. Není to 
tak, že by tam člověk nemohl dělat nic, jak si lidé myslí, ale jde spíš o tu povrchnost, že o tom povídají a pak jdou 
Saudi do Bahrajnu a tam pijí a jdou s prostitutkami. O tohle mi jde, ať mi neříkají, jak se mám chovat, když sa-
mi žádné morální hodnoty nemají. Samozřejmě nejsou takoví všichni, všude jsou dobří i špatní lidé. Jediné, co bych 
dala k dobru, abych je pořád nehanila, je to, že drží pohromadě jako rodina. To jsem v Čechách v životě neviděla. 
Tady když uloží babičku do LDN, tak tam za ni třeba ani nikdo nepřijde, to tam neexistuje. Oni mají maminku 
doma až do konce, nemají žádné hospice, LDN. V tom si, myslím, jim můžeme závidět. Dětské domovy tam nee-
xistují, když někdo umře, tak se o děti postará někdo z rodiny. Děti jsou pro ně svaté, proto jich mají tolik, 
v průměru pět dětí.  

 
Cestuješ po Saudské Arábii? 

Cestovat tam mě nikdy nelákalo. Je to i tím, že si vždycky potřebuju odpočinout od arabské kultury a tak utí-
kám do Evropy. Mám hodně dovolené, 48 dní za rok, ale jezdím většinou domů za rodinou.  

 
Jaká je arabská kuchyně? Nechybí ti česká? 

Hodně jedí fazole, cizrnu, arabský chleba, hummus, kuskus. Jejich jídlo je docela chutné. Nejí vepřové, hodně jedí 
skopové, kuře, ryby. Česká kuchyně mi nechybí, jediné co mi chybí, jsou máminy halušky, protože mamča je ze Slo-
venska. 

 
Co ti tam ještě chybí? 

Chybí mi kino, divadlo, to tam není. Chybí mi české filmy a různé debaty v televizi, ráda se dívám na zprávy, 
když přijedu, protože mám pocit, že jsem trochu mimo dění. Nedávno jsem zjistila, že tam chytnu Radiožurnál, 
který ráda poslouchám. 

 
Co plánuješ dál? 

Budu tam ještě do června, pak chci skončit a vrátit se. Jsem ráda za tu zkušenost a věřím, že se věci dějí pro urči-
tý důvod, ale stačilo to. Chci už mít normální život v normální zemi. Ráda bych si dodělala školu a odešla pracovat 
nejlépe do Anglie nebo do Kanady.  

 
Děkujeme za velmi zajímavý rozhovor. V případě, že máte na Lenku Ilčíkovou nějaké další do-

tazy, pište nám na adresu chbanskenoviny@seznam.cz,. Rádi je přepošleme, případně zveřejníme 
v dalším čísle. 
 

 

 

Citát : 

„Jeden z našich největších omylů je myslet si, že nám časem přibude něčeho jiného, než let a smutku.“ 
John Steinbeck 
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